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Abstract

The main objective of this study to evaluate the effect of the thyroid hormones

disorder on the kidney size and texture. The study include 50 patients with thyroid

hormones disorder in different centers of ultrasound department in Khartoum State

Military Hospital and Private Clinic, in time range (2014-2015). 

We  found  Females  were  more  affected  by  thyroid  hormones  disorders  on  the

kidney size  and texture  (86%) than male  (14%),  and the  most  age distribution

among (21-30  years).  All  patients  were  examined  by  ultrasound  following  the

international scanning guides and protocols. 

The research found that, Patients with duration 5 months to 1 year showed normal

kidney (32) 64%. While, the effect in kidney appear in duration 2 years (1) 2%,

and in duration 3 years (1) 2% but the effect in kidney appear clearly in duration 7

t0 13 years (7) 14%, one of the (2%) had mild effect and others (14%) had small

kidney. 

The  research  reaches  found  that,  the  more  duration  of  the  thyroid  hormones

disorder the more effect on kidney size and texture.

 

4



الخلصة

هدفت هذه الدراسة لتقييم دور الموجات فوق الصوتية في إكتشاف اثر هرمونات

 حالسسة مسسن50الغسسدة الدرقيسسة علسسى الكلسسي. مسسن خلل  هسسذا البحسسث تمسست دراسسسة 

المرضى الذين يعانون من إضطرابات في هرمونات الغدة وقسسد أجريسست الدراسسسه

).2015-2014بمراكز مختلفه بولية الخرطوم في الفترة ما بين (

أخضع جميع المرضى للتشخيص بواسطة الموجات فوق الصوتية وفقا للبرتكولت

العالمية. وقد أوضسسحت هسسذه الدراسسسة ان النسساث اكسسثر عرضسسى فسسي الصاسسابة مسسن

 سنة) هي الكثر سوادا في العينة.30-21الذكور وأن العمار ما بين (

وقد كان للموجات الصوتيه دور فعال  في تقييم اثار هرمون الغدة على الكلية. 

أوضحت الدراسة أن الصاحاء من المرضى كانوا في الفترة البتدائية من المسسرض

%،  ظهرت الثار المرضية في المرضى المصابين لمدة عامين (64) 32 سنة (1

%، وظهرت الثار المرضية بوضوح في المرضى2) 1%، في ثلث سنوات (2) 1

(16)سس 8 سنة (13 الى 7المصابين بالمرض لفترة ما بين  %) منهسسم كسسانوا%15. 

% لديهم اثار طفيفية الثر.2مصابين بضمور في الكلية و 

خلصت الدراسة إلى أن الصاابة بالغدة الدرقية تؤثر علسسى حجسسم الكليسسة و شسسكلها

اا لنتائج الموجات الصوتية.   بتقدم فترة المرض وفق
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